	Φθόγγοι και γράμματα 


·  Οταν ο άνθρωπος μιλάει, βγαίνει από τους πνεύμονες του αέρας,     που περνάει από τα φωνητικά όργανα και βρίσκει κάθε φορά κάποια αντίσταση σ’ ένα ή περισσότερα από αυτά. Έτσι παράγονται ήχοι και ακούγονται φωνές. 

  Καθεμία από τις απλές φωνές που ακουουνται, οταν μιλούμε, λέγεται  φθόγγος (από το ρήμα φθέγγομαι = μιλώ)            
   πχ. Οταν λέμε το ακούγονται δυο φθόγγοι (τ-ο)

·  Οι φθόγγοι που παράγονται με το στόμα ανοικτό ή μισανοικτο και 
μόνο με τις φωνητικές χορδές του λάρυγγα (χωρίς να βρίσκει εμπόδιο παραπέρα ο αέρας που βγαίνει από τους πνεύμονες) λέγονται φωνήεντα.

Τα φωνήεντα διαιρούνται σε τρεις κατηγόριες, στα :

1) Βραχύχρονα (ε, ο), που προφέρονταν σε συντομο,βραχυ χρόνο
2) Μακρόχρονα (η, ω), που προφέρονταν σε ακρότερο, διπλάσιο περίπου, χρόνο σε σχέση με τα βραχύχρονα 

3) Δίχρονα (α, ι, υ) που άλλοτε προφέρονταν ως βραχύχρονα και άλλοτε ως μακρόχρονα
· Οι φθόγγοι που παράγονται με το στόμα κλεισμένο εντελώς ή κάπου φραγμένο και με τη βοήθεια όχι μόνο των φωνητικών χορδών του λάρυγγα, αλλά και μέρους του στόματος ή της ρινικής κοιλότητας (όπου ο αέρας που βγαίνει βρίσκει κάποιο εμπόδιο), λέγονται σύμφωνα . 

· Τα σύμφωνα διαιρούνται σε τρεις κατηγόριες, στα :

1) Άφωνα (Λέγονται τα σύμφωνα που παράγονται στιγμιαία και κατά την εκφώνηση τους οι φωνητικές χορδές δεν παράγουν ήχο). Τα άφωνα χωρίζονται σε : 

· Ουρανικά (κ, γ, χ)     και     * Ψιλά (κ, π, τ)

· Χειλικά (π, β, φ)       και     * Μέσα (γ, β, δ) 

· Οδοντικά (τ, δ, θ)     και     * Δασέa (χ, φ, θ) 

2) Ημίφωνα (Λέγονται τα σύμφωνα που ακούγονται για περισσότερο χρόνο και έχουν κάποια ηχηρότητα). Τα ημίφωνα χωρίζονται σε : 

· Υγρά (λ, ρ)
· Ένρινα (μ, ν)
· Συριστικό (σ ή ς) 
3) Δίπλα (Λέγονται τα σύμφωνα που δημιουργούνται από την ένωση δυο συμφώνων ή από σύμπλεγμα συμφώνων). Αυτά είναι τα : 

· ζ ( σ+δ )

· ξ ( κ+σ, γ+σ, χ+σ )

· ψ ( π+σ, β+σ, φ+σ )
	ΦΩΝΗΕΝΤΑ
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ΔΙΦΘΟΓΓΟΙ 

· Κύριοι : αι, ει, οι, αυ, ευ, ου, ηυ, υι

· Καταχρηστικοί : α, ω, η 

                                   ΔΙΦΘΟΓΓΟΙ
Οι δίφθογγοι αποτελούνταν από δυο φωνήεντα που προφέρονταν γρήγορα μαζί σε μια συλλαβή. 

Οι δίφθογγοι της αρχαίας ελληνικής είναι (11) έντεκα κύριοι :

1)

α, ε, ο + ι, υ         αι, ει, οι, αυ, ευ, ου 

η + υ        ηυ  

υ + ι        υι 

2) Και τρεις (3) καταχρηστικοί :
    α, ω, η 
ΠΡΟΣΟΧΗ 

Οι δίφθογγοι είναι μακρόχρονοι, εκτός κάποιων εξαιρέσεων. 

                                     ΠΝΕΥΜΑΤΑ
Τα πνεύματα της αρχαίας ελληνικής είναι 

1) η ψιλή (  )
2) η δασεία (  )
· Οι περισσότερες λέξεις που αρχίζουν από φωνήεν ή δίφθογγο παίρνουν ψιλή.                

πχ. άνθρωπος

· Το υ και το ρ οταν βρίσκονται στην αρχή μιας λέξης παίρνουν δασεία.
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